
Reacties Actoren Paardenmarkten Zuidlaren 

 
Om te komen tot een gedragen stuk is aan verschillende groeperingen en instanties gevraagd om te reageren op de voorliggende Verordening op de 
Paardenmarkten Gemeente Tynaarlo 2015, de Huisregels voor de Paardenmarkten en het Actieplan Paardenmarkten 2015. Hoewel de tijd kort was 
om te reageren hebben de meeste actoren toch kans gezien om te reageren.  
 
In dit stuk zijn de binnen gekomen reacties van de verschillende actoren verwerkt. De reacties zijn per onderdeel in verschillende kollommen verwerkt. 
Aan het eind van iedere reactie wordt inhoudelijk gereageerd op de ingebrachte reactie. 
 
Actoren Verordening Paardenmarkten Huisregels Paardenmarkten Actieplan Paardenmarkten 
KNHS 
Sectorraad Paarden 

De door u opgestelde stukken zijn theoretisch zeer goed beschreven maar bevatten mogelijk in de praktijk enkele hiaten en kan leiden tot 
vragen.  

1. De totale markt duurt van 00.00 uur tot 19.00 uur. Het streven is dat dieren maximaal 8 uur aangebonden staan. Op welke manier 
wordt hierop toezicht gehouden en de vraag is of het überhaupt mogelijk is om dit bij te houden.  

Reactie: Wij vinden dat als eerste de eigenaar/houder verantwoordelijk is voor het welzijn van de dieren en dus hierop moet toe zien. 
Dit is ook zo geregeld in de Wet dieren. Daarnaast wordt het toezicht op de Zuidlaardermarkt wordt uitgebreid van 3 stewards naar 6 
stewards per dagdeel. Zij zullen samen met de Marktmeester en de assistent marktmeesters de handelaren hierop aanspreken.  
 
2. O.a. bij artikel 7 wordt aangegeven dat er 1 of meer dierenartsen aanwezig zijn op de keuringsplaatsen. Eén dierenarts bij de 

aanvoer is wat ons betreft absoluut onvoldoende zeker wanneer er een calamiteit plaatsvindt of er acute zorg nodig is.  
Reactie: Op de twee keuringsplaatsen zijn er in de aanvoerperiodes  drie dierenartsen aanwezig, op het binnenterrein is één dierenarts 
aanwezig voor calamiteiten of acute zorg. Hij of zij is ook beschikbaar om bij te springen op de keuringsplaatsen.  
 
3. Uit de stukken blijkt onvoldoende of er bij de aanvoer van dieren op de dag van de paardenmarkt bij de gereserveerde balies 

tussen 00.00 en 04.30 uur ook veterinair toezicht aanwezig is. Dit zou natuurlijk wel zo moeten zijn.  
Reactie: In de genoemde periode is er veterinair toezicht aanwezig. 
 
4. Wellicht is het goed om de link tussen deze stukken en het protocol paardenmarkten, dat is afgestemd met alle markten en de 

Sectorraad Paarden, duidelijk te leggen.  
Reactie: Het protocol maakt onderdeel uit van de verordening op de Paardenmarkten, mocht het protocol in de toekomst aangepast 
worden, dan wordt dit aangepaste protocol een onderdeel van deze verordening. 
 
5. Heeft u in de voorbereiding of op de dag zelf nog contact met bijvoorbeeld de Dierenbescherming en Eyes on Animals? Mogelijk 

kan dit leiden tot een verbeterde samenwerking.  
Reactie: Beide organisaties worden uitgenodigd om weer mee te werken, mee te kijken en mee te denken zowel in het voortraject als 
tijdens de Zuidlaardermarkt.   

Stichting Paardenmarkt Elst Geen inhoudelijke reactie ontvangen.   
Paardenmarkt Hedel De gemeente wil de verantwoordelijkheid 

voor de paardenmarkt grotendeels bij een 
stichting onderbrengen. Daarom is het voor 
onze gemeente niet zinvol om de 
gemeenteraad via een verordening hier 
extra bij te betrekken, omdat de 
gemeenteraad de aanzet tot privatisering 
heeft gegeven. 

De uitgangspunten kunnen wij wel 
onderschrijven en geven een goede 
houvast. Wij gaan meer voor het 
uitgangspunt dat de huisregels maatgevend 
zijn voor alle zaken rondom de 
paardenmarkt. We kunnen niet alles 
onderschrijven, want onze situatie is 
duidelijk anders al bij jullie en in Elst 
(fysieke  ruimte). 
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De voorgestelde huisregels komen 
grotendeels overeen met wat we in het 
verleden gezamenlijk hebben afgesproken 
en ook uitgevoerd. 

Centrale Bond van Paardenhandelaren Geen inhoudelijke aanvullingen, kunnen 
akkoord gaan met de voorgestelde 
verordening, huisregels en het actieplan. 

  

Eyes on Animals 1. Paardenwelzijn moet prioriteit krijgen op de paardenmarkt, dit heeft de Gemeente Tynaarlo unaniem besloten. 
Reactie: Voor de Gemeente Tynaarlo heeft dierenwelzijn in zijn algemeenheid een hoge prioriteit en zeker daar waar het gaat om de 
uitvoering van de markten binnen haar gemeentegrenzen. Met deze verordening doen wij een verdere stap om het dierenwelzijn te 
verbeteren. De voorgestelde verordening vormt hiervoor de basis en deze is voor dit jaar aangevuld met een overzicht van de 
Huisregels en het Actieplan Paardenmarkten 2015. Dit kan in de toekomst daar waar nodig worden aangevuld met nadere regels. 

 
2. Wie beslist over welk commentaar van deskundigen wel en niet wordt overgenomen en wordt geïmplementeerd? 
Reactie: het college van B&W en de gemeenteraad beslissen hierover. 

 
3. Krijgen de gemeenteraadsleden en B&W dit commentaar ook te zien ter beoordeling? 
Reactie: de reacties van alle gevraagde partijen wordt met de stukken voor het college van B&W en de gemeenteraad ter beschikking 
gesteld. 

 
4. Wanneer komt deze (nieuwe) concept-verordening ter bespreking in de gemeenteraad van Tynaarlo? 
Reactie: doelstelling is om de verordening te behandelen in de raad van 22 september 2015. 

 
5. Hoe verhouden de verordening, het actieplan en de huisregels zich tot elkaar? 
Reactie: De verordening wordt vastgesteld door gemeenteraad vanuit haar rol als gemeentelijk wetgever, de huisregels vormen daar 
een uittrekstel van als hand-out voor op de markt en op de website. Het Actieplan is opgesteld door het college vanuit haar rol als 
organisator van de markt en vormt een onderdeel van het draaiboek voor de Zuidlaardermarkt. 

 
Om bovenstaande uitwerken is gebruik gemaakt van de Wet dieren, Gezondheids- en welzijnswet voor dieren, het vastgestelde 
Evenementenbeleid, het Protocol Welzijn Paardenmarkten, de denkrichtingen Dierenwelzijn, de na toezegging van het college van 
B&W ingetrokken motie van Groenlinks; Dierenwelzijn op markten van 13 januari en het collegebesluit van 17 februari 2015 
Dierenwelzijn tijdens de Zuidlaardermarkt.  

 
6. Daadwerkelijk verkorting van de markttijd voor de aanwezigheid van paarden tot 8 uur, omdat volgens de wet paarden na 8 uur 

beweging moeten krijgen. 
Reactie: Wettelijk gezien is hiervoor geen basis. In de transportverordening wordt voorgeschreven dat de maximale transporttijd 8 uur 
mag zijn (bijlage I, hoofdstuk V, punt1.2). In dit zelfde hoofdstuk zijn bepalingen opgenomen over verlenging van transporttijden. 
In de wet dieren art 1.3 wordt de intrinsieke waarde beschreven. Besluit houders van dieren art 1.6 fysiologische en ethologische 
behoeften. Voor beweging zou je hierop kunnen uitkomen. 

 
Hoewel er veel discussie is over nut en noodzaak over het laten bewegen van paarden en de duur van de stilstand, nemen wij als 
organisatie het standpunt dat het wenselijk is om de paarden na een lange periode van aangebonden staan, te laten bewegen. Hierop 
zal ook voldoende toezicht zijn. Het toezicht  wordt uitgebreid van 3 stewards naar 6 stewards per dagdeel. 

 
Tijdens de markt zal worden gekeken hoe de verschillende stromen zo goed als mogelijk naast elkaar te laten bewegen. Ook zullen er 
geen 2000 paarden in eens in beweging zijn omdat de paarden op verschillende tijdstippen worden aangevoerd en deels al 
losgemaakt worden om te showen tijdens het handelen. 
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7. Hoe wordt het Coupeerverbod gehandhaafd. 
Reactie: Het huidige Protocol blijft, conform Wet dieren, tot nader orde van kracht. Paarden die een gecoupeerde staart hebben 
worden niet toegelaten, met uitzondering van paarden die vóór 1/9/2001 legaal gecoupeerd zijn en paarden die na 1/9/2001 vanwege 
een diergeneeskundige noodzaak gecoupeerd zijn. In het laatste geval geldt dat een diergeneeskundige verklaring moet worden 
getoond. 

 
8. Hoofdstuk VI Handhaving: als extra waarborg bij handhaving ook de Wet dieren aanhalen waarop wordt gehandhaafd. 
Reactie: De wet Dieren betreft een hogere wetgeving, zaken die daar ingeregeld zijn mogen wij niet regelen in onze verordening. 
Handhaving van deze wet ligt bij de NVWA. 

 
9. Artikel 22 Onmiddellijke verwijdering en Artikel 23 Strafbepaling, is dit voldoende gedefinieerd of moet dit specifieker. Aanvullen 

met een extra artikel: van uitsluiting van deelname van de volgende markten (zwarte lijst) en het opleggen van een dwangsom. 
Reactie: Een zogenaamde “zwarte lijst” mogen wij als Gemeente Tynaarlo niet hanteren echter als een handelaar zich schuldig maakt 
aan wangedrag of bedrog of een bepaling van de verordening overtreedt kan hij onmiddellijk verwijderd worden. Dit is een vorm van 
spoedeisende last onder bestuursdwang (o.g.v. Gemeentewet en Awb) Als dergelijk gedrag bij herhaling wordt geconstateerd kan 
middels een last onder dwangsom de toegang tot de markt voor meerdere jaren ontzegd worden.  

 
10. Actieplan Inrichting Paardenmarkt 2015 Zuidlaren, is dit een uitvoeringsbesluit? 
Reactie: Het Actieplan is opgesteld door de Gemeente Tynaarlo vanuit haar rol als organisator van de markt en vormt een onderdeel 
van het draaiboek voor de Zuidlaardermarkt. 

 
11. Uitbreiden toezichthoudende capaciteit. 
Reactie: de toezichthoudende capaciteit voor de Paardenmarkt wordt uitgebreid van 3 stewards naar 6 stewards per dagdeel. 

 
12. Regels duidelijk bekendmaken. 
Reactie: de regels worden in het voortraject bekend gemaakt via de bekende kanalen waaronder de gemeentelijke website, e-mail, 
facebook en op de markt zelf krijgen de handelaren de huisregels uitgereikt bij het betreden van het marktterrein. 

 
13. Huisregels Paardenmarkt Zuidlaren 

o Introtekst aanvullen met boetes en verwijdering 
Reactie: dit wordt meegenomen in de huisregels. 
o Voldoende voer en drinkwater. Expliciet maken dat de houder hiervoor dient te zorgen. 
Reactie: dit wordt overgenomen in de huisregels. 
o Verkleumde dieren van de markt verwijderen naar oordeel van de toezichthouders en/of handhavers. 
Reactie: de toezichthouders, marktmeester en/of handhavers bepalen in overleg met de dierenarts wat verkleumde dieren 
zijn en deze dienen dan van de markt verwijderd te worden.  

 
Eyes on Animals vindt het opstellen van zo’n verordening, zeker op het gebied van handhaving en sancties, op zich al een grote stap vooruit 
vindt. 
Cruciaal is nu dat de aangenomen motie om dierenwelzijn te verbeteren op de paardenmarkt ook wordt uitgevoerd en het niet bij een 
papieren werkelijkheid blijft. Eyes on Animals zal er alles aan doen om Tynaarlo te helpen deze verbeteringen in de praktijk door te voeren. 

Dierenbescherming Als eerste onze hartelijke dank voor het toesturen van deze informatie. Wij waarderen het dat jullie onze mening en visie in deze op prijs 
stellen. 
 
Meer inhoudelijk: 

1. Wij zien dat het Protocol welzijn paardenmarkten, zoals die in 2011 was opgesteld, nu in een gemeentelijke verordening is 
vertaald. Het is ons echter, evenals bij het protocol welzijn paardenmarkten, onduidelijk hoe de voorgenomen eisen praktisch 
uitgevoerd gaan worden. 

Reactie: de uitvoering van de verordening is een taak van de Gemeente Tynaarlo in haar rol als vergunningverlener en handhaver.  
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De praktische eisen worden uitgevoerd door de verschillende instanties die hiervoor bevoegd zijn, maar ook door Gemeente Tynaarlo 
als organisator van de Zuidlaardermarkt. Waarbij zij zich laat adviseren door o.a. de NVWA, dierenartsen en overige partijen. 

 
2. Er wordt schuil gehouden achter een minimaal wettelijk kader en dankbaar gebruik gemaakt van de grijze gebieden die dit kader 

vooralsnog heeft. Wij hebben in een eerder stadium aangegeven dat wij verwachten dat via huisregels er een dringend nodige 
ethische laag wordt toegevoegd. Deze ontbreekt. 

Reactie: van de overheid, dus ook van de Gemeente Tynaarlo, mag verwacht worden dat zij handelt op basis van het wettelijk 
kader, in dit geval de Wet dieren. Waar nodig worden aanvullende regels en maatregelen opgesteld. Dit hebben wij gedaan door 
middel van het opstellen van een verordening op de Paardenmarkten Gemeente Tynaarlo en het Actieplan Inrichting 
Paardenmarkt Zuidlaren 2015. Wij vinden dat hierdoor een goede basis wordt gelegd voor een ethische laag.  

 
3. Een laatste opmerking gaat om ons vertrouwen in de uitvoering van de maatregelen. Bij de voorjaarsmarkt van 2015 was er 

bijvoorbeeld een monsterbaan, waar welgeteld twee paarden gebruik van hebben gemaakt. Een goed voornemen, maar ondanks 
melding bij de organisatie is hier niets aan gedaan. Ditzelfde geldt voor de voer en watervoorziening.  

Reactie: De Gemeente Tynaarlo heeft er begrip voor dat vertrouwen in de praktijk verdiend moet worden. Dat er dus na het 
vastleggen van afspraken en regels op papier dit ook duidelijke gevolgen moet hebben in de praktijk. De komende jaren zal dus 
moeten blijken of deze verordening en het actieplan voldoende houvast bieden voor vertrouwen naar alle partijen toe en 
van alle partijen richting de Gemeente Tynaarlo. Mocht het ondanks de afspraken en regels toch komen tot excessen dan kan de 
Gemeente Tynaarlo op grond van de huidige regels in grijpen en waar nodig de regels aanscherpen. 

 
4. Al met al zijn wij uit principe verheugd met een kleine stap voorwaarts, maar beseffen ons terdege dat dit in feite geen stap 

voorwaarts is. Met de huidige maatregelen weet niemand waar hij of zij aan toe is. Bij de onderdelen waar dit wel het geval is, 
daar is het niet helder wie verantwoordelijk is en hoe dit uitgevoerd dient te worden. Voor ons is de marktorganisatie 
verantwoordelijk voor een goed dierenwelzijn. Mochten jullie concretere eisen gaan stellen, dan dient jullie verantwoordelijke rol 
daar duidelijk in naar voren te komen. 

Reactie: Wij vinden dat als eerste de eigenaar/houder verantwoordelijk is voor het welzijn van de dieren, dit is ook zo geregeld in 
de Wet dieren. Als organisator van de paardenmarkten zorgen wij dat er goede faciliteiten en randvoorwaarden zijn om bij te 
dragen aan een goed dierenwelzijn. 

 
De Gemeente Tynaarlo is op onderdelen echter geen formele handhaver, daar zijn andere partijen voor zoals de NVWA en de 
politie. En daar waar er geen specialistische kennis is huren wij deze in, zoals de dierenartsen tijdens de Paardenmarkten. 

 
5. Voor nu willen wij ons niet verbinden aan enige betrokkenheid bij de Zuidlaardermarkt. Dit houdt onder andere in dat wij onze 

naam uit het actieplan verwijderd willen zien worden.  
Reactie: Hoewel wij het betreuren dat de Dierenbescherming voor nu niet betrokken wil zijn bij de 
Zuidlaardermarkt, hebben wij respect voor haar standpunt en zullen haar naam uit het Actieplan Inrichting Paardenmarkt Zuidlaren 
2015 verwijderen. 

NVWA 
Nederlandse Voedsel en Waren Autoriteit 

1. Artikel 2: 
De verordening is thans geschreven op 
de paardenmarkten te Zuidlaren, voor- 
en najaarsmarkt. 
Voorgesteld wordt om in de 
verordening te schrijven: “op gehouden 
markten binnen gemeente Tynaarlo”, 
hiermee wordt ook voor de toekomst 
zaken gedekt. 
 
 
 
 

 1. Punt Uitbreiding toezicht en 
handhaving. 
Onder NVWA staat geschreven o.a. op 
grond van Wet dieren, hier aanvullen 
met Gezondheids- en welzijnswet voor 
dieren. 
Immers er zijn nog een aantal zaken 
die gestoeld zijn op Gwwd. 

Reactie: 
Advies wordt overgenomen. 
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Dit kan eenvoudig door aanpassing 
van artikel 2 invoeging van gemeente 
Tynaarlo, waarna Zuidlaren met voor- 
en najaarsmarkt expliciet genoemd 
kunnen worden. 

Reactie: 
Advies wordt overgenomen. 
 
2. Artikel 6: 

Aanvulling met betrekking tot 
afgezonderde, zieke, wrakke of 
gewonden dieren dat; deze terstond 
voor veterinair onderzoek aan een 
dierenarts worden aangeboden en het 
e.v. behandelingsadvies opvolgen. 
 
Waarom deze aanvulling: 
In het Besluit houders van dieren wordt 
een houder van een dier de 
mogelijkheid geboden zelf eerst de 
verzorging in te zetten en bij geen 
verbetering moet terstond een 
dierenarts worden ingeroepen. 
 
Door deze aanpassing krijgt de 
dierhouder geen mogelijkheid. Ziek of 
gewonde dieren worden veelal niet 
aangevoerd het zijn vaak situatie die 
onderweg, transport, of op de markt 
ontstaan. 

Reactie: 
Advies wordt overgenomen. 
 
3. Artikel 16; 

Aanvulling met: 
Opvolging van het veterinair advies en 
behandeladvies, zie punt 2. 

Reactie: 
Advies wordt overgenomen. 

2. Algemeen punt: 
Algemene veiligheid m.b.t. 
marktbezoekers en de paarden. 
Voorgesteld wordt om de 
houders/handelaren verantwoordelijk 
geven in het bewaren van afstand tot 
de dieren. 
 
Ook e.v. ruimere afstanden m.b.t. de 
paarden tegenover elkaar. 
Thans zijn de ruimten tussen de rijen 
paarden beperkt. 
Door ruimte kan men e.v. problemen 
voorkomen. 

Reactie: 
Dit advies zal tijdens de Zuidlaardermarkt en 
na afloop van de markt nader geëvalueerd 
worden in samenwerking met de NVWA om 
te kijken hoe dit eventueel zou kunnen 
worden uitgevoerd. 
 

Dierenartsen 1. In de verordening staat dat de reguliere 
grotere handelaren de dieren vanaf 
0.00 hr. aan mogen voeren, maar er 
staat ook dat ze maximaal 8 uur 
aangebonden mogen zijn. Als hier aan 
wordt gehouden zou er vanaf een uur 
of 8 een enorme chaos kunnen krijgen 
van particulieren die de markt op 
komen en handelaren die hun paarden 
moeten gaan afstappen.  
 

1. In de Huisregels staat onder 4: het 
beperkt beschikbaar stellen van dekjes 
voor ezels. Als het inderdaad gaat 
regenen moeten er wel voldoende 
dekjes beschikbaar zijn voor alle 
aanwezige ezels, anders kan men 
eronder uit.  

 
 
 
 

1. Hoge en lage touwen op zich prima, 
hoe wordt dit uitgevoerd. Zijn dit 
dubbele touwen of zijn er aparte 
stukken alleen voor pony’s met lage 
touwen. 

Reactie: 
Alle balies worden voorzien van een extra 
lager aangebracht “pony touw” 
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Die 8 uur is onzinnig: een paard is een 
vluchtdier van de steppe en kan 
staande slapen door zijn 
kniegewrichten 'op slot' te zetten zodat 
het vrijwel geen energie kost om te 
blijven staan. Bovendien staan ze ook 
niet stil op de markt: ze zijn 
voortdurend in beweging door alle 
reuring om hen heen. 
Het verplaatsen vormt weer een extra 
risico voor losbreken etc. Dit zijn in het 
algemeen geen beleerde paarden. Dus 
als de paarden op hun plekje staan, 
laat ze staan dan wennen ze ook beter 
aan de situatie en het is veel minder 
stressvol voor de dieren en rustiger en 
veiliger wat betreft dier-bewegingen, 
ook voor de omstanders. 

Reactie: 
Zie reactie Eyes on Animals nummer 6. 
 
2. Is het zinvol om de eis op te nemen 

rondom de uitloop van paarden na 8 
uur. Is deze eis te handhaven? 

Reactie: 
Zie reactie onder punt 1 
 
3. Moet er nog steeds marktgeld betaald 

worden? 
Reactie: 
Er moet inderdaad nog steeds marktgeld 
betaald worden. Dit is geregeld in de 
Marktverordening. 
 

Reactie: 
Als organisator van de Zuidlaardermarkt 
vinden wij dat er regendekjes aanwezig 
moeten zijn voor eigenaren die deze 
vergeten hebben. Zij kunnen van de 
Gemeente Tynaarlo een dekje kopen tegen 
kostprijs. Er zullen voldoende dekjes 
aanwezig zijn. 
 

2. Pony’s op een andere plek laten 
situeren in plaats van tussen de grote 
paarden. De pony’s worden nog wel 
eens onder de voet gelopen. 

Reactie: 
Voor de allerkleinste paarden en pony’s zijn 
er vier zogenaamde “ponyboxen” 
beschikbaar. 
 
3. Kan de eind tijd vervroegd worden? Er 

was na 14:00 uur bijna niets meer te 
doen op de paardenmarkt. 

Reactie: 
In 2014 was er vanwege het slechte weer 
bijna geen handel meer na 14:00 uur, dit is 
in andere jaren anders. Het weer heeft 
invloed op de duur van de markt, bij droog 
weer gaat de handel door tot 18:00 uur. 
 
 
 
4. Wat zijn de afspraken over de plastic 

regendekens? 
Reactie: 
Zie reactie onder Huisregels 
Paardenmarkten, de dekjes kunnen 
eventueel ook gebruikt worden voor 
verkleumde pony’s. 

 
5. Is het een idee om eens te gaan 

proefdraaien met voerzakken? 
Reactie: 
Op dit moment is het gebruik van 
voerzakken overbodig omdat bij alle balies 
voldoende mogelijkheid is om voer aan te 
bieden. Mogelijk dat dit idee in de toekomst 
verder uitgewerkt kan worden. 
 
6. Investeer als paardenmarkten in een 

aanbindsysteem van metaal waarin de 
paarden meer met de hoofden 
gescheiden zijn. 

Reactie: 
Dit advies zal met de andere grote 
paardenmarkten besproken worden in het 
kader van haalbaarheid. 
 
7. Plaats de behandel box voor de 

paarden buiten de mensenmassa en 
niet midden op het terrein. 
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Reactie: 
Zowel de behandel box als de observatie 
box worden binnen het afgeschermde 
terrein naast het kantoor van de 
marktmeester geplaatst. 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 


